
 

 

ALUEELLISEN KEHITTÄMISTYÖN SUUNNITTELURYHMÄN KOKOUS 
 

Aika:  27.9.2023 klo 10-11:30 

Paikka:  Etäyhteys (Teams) 
 

Osallistujat:  Frilander Tarja, Pieksämäen kaupunginkirjasto 
  Hotokka Mervi, Itä-Suomen AVI 

Huhtilainen Heidi, Kiuruveden kaupunginkirjasto 
Jauhiainen Jaana, Kuopion kaupunginkirjasto 
Kontio Pia, Mikkelin seutukirjasto 
Muhonen Heli, Kuopion kaupunginkirjasto  
Nevalainen Jarkko, Siilinjärven kunnankirjasto 
Pekkarinen Veera, Kuopion kaupunginkirjasto 
Ritvanen Ulla, Kuopion kaupunginkirjasto 
Savinainen Päivi, Kuopion kaupunginkirjasto 

 
 Poissa:  Launonen Virpi, Itä-Suomen AVI 

Tulla Sari, Kangasniemen kunnankirjasto 
 

 

1. Kokouksen avaus 

Heli Muhonen avasi kokouksen. 

2. Ajankohtaiset kansalliset asiat 

Päivi Savinainen kertoi tulevasta YKN:n kokouksesta, jossa käsitellään mm. Yleisten kirjastojen 
suunta -asiakirjan päivitystä, kuntien yhteistä e-kirjastoa ja hallitusohjelmaa. YKN:n kokous 
pidetään Hämeenlinnassa marraskuussa. Pöytäkirja kokouksesta tulee YKN:n sivuille 
https://www.kirjastot.fi/neuvosto. 

Mervi Hotokka kertoi AVIn ajankohtaisista asioista. Seuraava peruspalvelujen arviointi on 
käynnistymässä, arviointikohteena lukutaitostrategia ja lukemiskulttuurin edistäminen kirjastojen 
toiminnassa. Kysely on tulossa kirjastoille joulukuussa 2023 ja raportti kesällä 2024. 

Sekä AKE-toiminnan että AVI-hankkeiden hakuaika on 26.10.-30.11.2023.  

Aluehallinnon uudistamiseen liittyvä lainsäädäntötyö on aloitettu. 

Käytiin läpi AVIn tulevia koulutuksia, jotka löytyvät osoitteesta https://avi.fi/tapahtumat-ja-
koulutukset. Syksyn aikana on tulossa mm. odotettuja kuulumisia Tanskan opintomatkalta, 
miljoonat jakoon -hankekoulutuksia sekä tunteet pinnassa -koulutus. Ensi vuoden kansallinen 
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pääteema on sosiaalisesti kestävä kehitys. Hankekahvit ja johtajien webinaarisarja jatkuvat myös 
ensi vuonna. Keskusteltiin AVIn syyskuussa järjestämästä arjen kirjastojuridiikan webinaarista, 
joka herätti paljon lisäkysymyksiä ja poiki jatkokoulutustarpeita etenkin AVIn suuntaan. 

Jarkko ja Mervi kertoivat, että tuleva tilastointikierros tallennetaan vielä vanhaan järjestelmään, 
ja seuraavalla kierroksella käytössä on uusi järjestelmä. 

Käytiin läpi alueen kirjastojen kuulumisia. Ensi vuoden talousarvio tulee olemaan monissa 
kirjastoissa tiukka, ja kansalliseen e-kirjastoon liittyvät asiat mietityttävät. Tällä hetkellä käynnissä 
on useita rekrytointeja Savon kirjastoissa. 

3. Ajankohtaiset Savon AKEn asiat 

Savon AKE-tiimissä on tällä hetkellä kaksi äitiysvapaan sijaisuutta. Tiimissä työskentelevät Heli 
Muhonen, Ulla Ritvanen, Jaana Jauhiainen ja Veera Pekkarinen.  

Syksyn koulutukset ovat käynnistyneet hyvin. Esimerkiksi digiopastamisen rajoihin liittyvässä 
koulutuksessa oli 48 osallistujaa (+ tallenteen katselukertoja tähän mennessä 10), ja digivartti 
kirjastolaisten hyödyllisistä tiedonlähteistä on kerännyt jo 90 katselua. Syksyn aikana tulossa on 
mm. leikkivä lastenkirjastotyö -koulutus ja tekoälykoulutus. Yhdessä AVIn ja Joensuun AKEn 
kanssa järjestetään Itä-Suomen kirjastolaisten kokoontumisajot Varkaudessa sekä esihenkilöiden 
tukipiiri-kokonaisuus. Syksyn koulutukset ja etäkahvit löytyvät täältä: 
https://savonake.fi/koulutukset/  

Veera Pekkarinen kertoi Liboppi-kuulumisia. Heti syksyn alussa pidettiin maistiaisia Libopista -
etäkahvit, joilla oli kivasti osallistujia. Tulossa on vielä kansallinen Liboppi-rohkaisuiltapäivä 
marraskuussa. Uusia kursseja tuotetaan Liboppiin kansallisesti ja paikallisesti resurssien mukaan. 
Uusimpia kursseja ovat tapahtumatuotannon ja kokoelmatyön kurssit. 

Ulla Ritvanen kertoi kansallisesta mentorointiohjelmasta, johon haetaan tällä hetkellä osallistuja 
ympäri Suomen. Ohjelman keskeisiä teemoja ovat hiljainen tieto, osallisuus, viestintä, itsensä 
johtaminen ja yhteistyö.  

Savon AKEn vierailut alueen kirjastoissa ovat jatkuneet tänä vuonna. Kirjastovierailuja on tehty 
mahdollisuuksien mukaan, ja ne ovat olleet todella antoisia. Viimeisimmät vierailut tehtiin 
Sonkajärven ja Vieremän kirjastoihin. Seuraavaksi ohjelmassa on Savonlinnan kirjasto. 

Heli Muhonen kertoi lyhyesti IFLA-reissun kuulumisia Rotterdamista. Kuopion ja Vaasan kirjastot 
arvottiin edustamaan Suomen AKE-kirjastoja IFLA:ssa ja esittelemään siellä AKE-toimintaa ja 
verkostoa. Ihmiset olivat hyvin kiinnostuneita ja konferenssissa käytiin tärkeitä keskusteluja 
kehittämistyöstä. Tapahtuman keskeisinä teemoina olivat kestävä kehitys sekä kirjaston merkitys 
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turvallisena ja kotoisana tilana, yksinäisyyden torjujana ja kunnan olohuoneena. Heidi kertoi, että 
myös Tanskan opintomatkalla kirjaston merkitys korostui samasta näkökulmasta.  

4. Vuoden 2024 AKE-toiminnan ideointia 

Heli esitteli tiimin laatimaa hahmotelmaa tulevan vuoden tärkeimmiksi osaamisen kehittämisen 
teemoiksi. Hahmotelma on syntynyt erityisesti palautteiden ja kirjastojen kanssa käytyjen 
keskustelujen pohjalta. Hahmotelmaa pidettiin hyvänä, ja siihen ideoitiin lisää sisältöä. Lisäksi 
suunnitteluryhmä nosti esille kirjastotyön muutokseen, uusiin työtapoihin ja resilienssiin liittyvän 
koulutuksen. 

Hahmotelma: 

1. TOIMIVA KIRJASTOTILA 
 

o Uudet, uudistetut ja kiinnostavat kirjastotilat (virtuaalimatkat, opintomatka) 
o Turvallinen kirjastotila (kirjastotilan turvallisuus käytännössä, moninaiset asiakkaat) 

 
2. VAIKUTTAVA JA OSALLISTAVA KIRJASTO 

 
o Vaikuttava markkinointi (ideoita ja työkaluja nostaa kirjastoa kunnassa) 
o Vaikuttava tapahtumatuotanto (hyviä esimerkkejä Savosta, demokratia-tapahtumat) 

 
3. DIGIOSAAMISEN KEHITTÄMINEN 

 
o Tekoäly, verkon vaarat 
o Digiopastamisen rajat -juliste asiakkaille ja opas henkilökunnalle 

 
4. KIRJALLISUUS 

 
o Pääpaino aikuisten vinkkikahveissa  

 
LISÄKSI 

• Kirjastotyön muutos: resilienssi, uusi asiakaspalvelukulttuuri (seinätön kirjasto), vanhasta 
luopuminen 

• Kansallinen mentorointiohjelma 
• Kirjastovierailuja 
• Vertaisoppiminen Savon alueella 
• Verkostoitumispäivä TAI johtajien kehittämispäivä 
• Lainattavat laitelootat 
• Liboppi 

 

5. Seuraava kokous 

Seuraava kokous pidetään loppuvuodesta 2023. 


